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mag niet zonder aandacht   voor kwaliteit’

Interview met Barbara Devos,  
voorzitter Vlaams Platform 

Buitenschoolse Opvang

o
p 1 oktober 2010 organiseerde 
het Vlaams Platform Buiten-
schoolse Opvang in Brussel een 

studiedag met als thema ‘buiten-spel’. Dat 
was dubbelzinnig op te vatten: een groot 
deel van de toespraken ging over buiten-
spelende kinderen, maar het platform wilde 
ook aandacht vragen voor de sector, die 
niet ‘buiten spel’ wil worden gezet door het 
beleid. 

Noodkreet gehoord
Vlaams minister van Welzijn Jo Vandeurzen 
heeft tijdens deze ambtsperiode al heel wat 
initiatieven genomen voor de voorschoolse 
kinderopvang, maar de buitenschoolse op-
vang bleef tot nog toe buiten beeld. Het was 
dus reikhalzend uitkijken naar de toespraak 
van de minister, die op de studiedag zijn 

plannen voor de buitenschoolse opvang uit 
de doeken zou doen. Vandeurzen gaf 
uiteindelijk verstek wegens andere ver-
plichtingen en liet zich vervangen door zijn 
medewerkster Deirdre Gees, Raadgever 
Gezinsbeleid. Zij bevestigde dat de nood-
kreet van de sector wel degelijk het kabinet 
van de minister heeft bereikt. ‘Wij begrijpen 
dat de buitenschoolse opvang zich in een 
hoekje gedrukt voelt, maar wij kunnen jullie 
geruststellen: een sector die, alleen al in de 
initiatieven die aan Welzijn zijn gerelateerd, 
83.000 kinderen opvangt, mag en zal niet in 
de kou blijven staan.’

‘Maar,’ ging Gees verder, ‘er bestaan nu een-
maal grote verschillen tussen de voorschool-
se en de buitenschoolse kinderopvang. De 
buitenschoolse opvang wordt bijvoorbeeld 

gekenmerkt door een grotere diversiteit 
dan de voorschoolse. Er is bijvoorbeeld de 
variatie in de tijdstippen en de duur van 
de opvang – voor of na schooltijd, tijdens 
schoolvakanties... – en de sterk variërende 
leeftijd van de kinderen. Bij de buiten-
schoolse opvang zijn ook veel meer spelers 
betrokken en slechts een deel van de sector 
ressorteert onder Welzijn, wat alles nog 
ingewikkelder maakt.’

‘Feit is dus dat je de voorschoolse en de bui-
tenschoolse opvang beleidsmatig niet over 
dezelfde kam kan scheren. Daarom hebben 
we ervoor gekozen om in het nieuwe 
decreet kinderopvang eerst de voorschoolse 
opvang te behandelen. Nu die visienota 
klaar is, is het tijd om dezelfde oefening te 
doen voor de buitenschoolse.’

Voortdurende strijd
De sector staat voor grote uitdagingen, 
stelde Gees. ‘Een belangrijke vraag is hoe 
we het aanbod kunnen uitbreiden. De IBO's 
(Initiatieven voor Buitenschoolse Opvang) 
en de BOKDV's (Buitenschoolse Opvang ver-
bonden aan een KinderDagVerblijf) voeren 
een voortdurende strijd tegen overbezet-
ting. Met het stijgend geboortecijfer en het 
dalend aantal grootouders dat instaat voor 
de opvang, zal de vraag alleen nog maar 
toenemen. Uiteraard willen we aan die 
vraag tegemoet komen, maar niet ten koste 
van de kwaliteit. Bij de uitbreiding moeten 
we ook oog hebben voor een evenwichtige 
spreiding van het aanbod en proberen de 
blinde vlekken op de kaart in te vullen. Een 
andere uitdaging is het verhogen van de 
toegankelijkheid van de buitenschoolse 
opvang. En, last but not least, hoe kunnen 
we de beschikbare middelen zo efficiënt 
mogelijk inzetten, zodat we de opvang 
betaalbaar kunnen houden?’

Deirdre eindigde haar speech met een 

oproep: ‘Wij willen samen met jullie een 
antwoord op deze vragen zoeken. Dit najaar 
nog willen we in overleg treden met de 
sector. We hopen dat jullie massaal ingaan 
op onze uitnodiging, want we hebben 
jullie inbreng hard nodig voor het nieuwe 
decreet!’ 

Het is een oproep waar het Vlaams Platform 
Buitenschoolse Opvang volgens voorzitter 
Barbara Devos graag op ingaat. ‘Wij zijn 
al lang aan het meedenken, en we blijven 
daartoe bereid. Maar nu is het aan het 
beleid om een stap te zetten. Nu moet het 
eindelijk gaan gebeuren. Zoals Deirdre Gees 
al aangaf, is de buitenschoolse opvang het 
slachtoffer geworden van zijn eigen succes. 
Wij vragen uitdrukkelijk om zo snel mogelijk 
wat druk van de ketel te halen en ervoor te 
zorgen dat de kwaliteit, waar de mensen 
zo hard aan gewerkt hebben, niet verloren 
gaat. ‘

Meer omkadering 
Een belangrijke bezorgdheid in dat opzicht 

is de nood aan omkadering. ‘Het is uiter-
aard belangrijk dat het aantal plaatsen in 
de opvang wordt uitgebreid, dat is ook de 
grootste nood van het publiek. Maar als 
men de kwaliteit wil blijven garanderen, dan 
volstaat het niet om extra begeleiders aan te 
werven. Er is ook nood aan leidinggevenden 
die de teams kunnen aansturen. De BOKDV’s 
bijvoorbeeld, worden nog altijd geleid door 
de verantwoordelijken van de kinderdag-
verblijven waaraan ze zijn verbonden. Die 
mensen nemen dat er gewoon bij, naast 
hun eigen job. Het wordt hoog tijd dat men 
middelen uittrekt voor het aanstellen van 
coördinatoren in die BOKDV’s. Ook in de 
IBO's is er een tekort aan leidinggevenden. 
En de hele buitenschoolse opvang kampt 
met een tekort aan administratief en logis-
tiek personeel.’

Nest en web
Nog in het kader van die kwaliteit is de 
samenwerking met andere organisaties een 
belangrijke piste voor het Vlaams Platform. 
‘Dan hebben we het over de zogenaamde 
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Een kerstverhaal
Een boekje voorlezen. 
Eenvoudig, zou je denken: een boek van de plank, kind 
op schoot en je begint met bladzijde één. 
In het kader van deskundigheidsbevordering kregen 
wij laatst op een avond met alle pedagogisch medewer-
kers een workshop ‘interactief voorlezen aan peuters 
en kleuters’. De lezing werd gegeven door een bekende 
kinderboekenschrijfster, die zelf het goede voorbeeld gaf 
voor interactie. 
Ze stond goedgemutst achter een tafel vol met haar 
kleurig uitziende boeken. Tussen die boeken lagen tien-
tallen zachte knuffeldieren, die erom smeekten geaaid 
en geknuffeld te worden. Wat wij dan ook volop deden, 
want in elke leidster schuilt nog het kind. Het begin van 
de interactie was er.
De schrijfster had zich getooid met zo’n professioneel 
huidkleurig microfoontje naast haar wang. Dat was 
geen overbodige luxe in een klas vol kwetterende, met 
knuffels spelende  collega’s. 
‘Hoe kies je een goed boek om voor te lezen?’ klonk 
het welluidend. De spreekster verwachtte van ons geen 
antwoord en ging van start.
In de volgende tweeënhalf uur gaf ze zo’n wervelende 
show – een ander woord is er niet voor – dat we allemaal 
aan haar lippen hingen. 
Was dit een schrijfster, een entertainer of een cabareti-
ère? 
Ze las niet simpelweg een boekje voor, nee, ze decla-
meerde met stemmetjes, wees plaatjes aan met haar 
vurig gelakte nagels, maakte grapjes, zong luidkeels 
en zuiver liedjes van haar eigen cd’s. Evenmin draaide 
ze haar hand om voor een dansje als dat in de tekst 
voorkwam. 
Steeds stelde ze in het kader van de interactie vragen 

over het verhaal aan de kinderen (dat waren wij in dit 
geval). Af en toe greep ze een bijpassende knuffel om 
een passage te versterken. 
Behalve met haar stem, sprak de schrijfster ook met 
haar mimiek en lichaamstaal boekdelen.
Energiek gaf ze tussendoor nog pedagogische informa-
tie over het waarom van haar handelingen. Waarom 
is dit een goed boek? Wat kunnen de kinderen ervan 
leren? Waar hebben peuters en kleuters behoefte aan? 
Hoe lang/kort is hun spanningsboog? Wanneer maak je 
tijdens het voorlezen wel en wanneer geen oogcontact 

met de kinderen? Hoe hou je het boek vast? Wat is het 
verschil tussen een open en een gesloten vraag? Hoe 
bouw je het thema van het boek uit met activiteiten? 
Hoe ziet de ruimte waar je voorleest eruit? Hoe zitten de 
kinderen? 
‘En wel élke dag voorlezen, hoor!’ was de slotzin van 
haar voorstelling.
Eerst was het even stil. Toen kreeg de schrijfster een 
daverend applaus. 
Haar gesigneerde boeken en cd’s met gezellige peuter-
liedjes vonden gretig aftrek, want iedereen was enthou-
siast en geïnspireerd geraakt. 
Mijn keus viel op een boekje over kerst. Dat ga ik straks 
onder de boom voorlezen, eerst maar eens stil en vredig 
met één kind op schoot. De rest komt later wel. 
Mijn nagels zijn nog niet gelakt.’

Lucia
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‘En wel élke dag 
voorlezen, hoor!’

nest- en webfunctie van de IBO’S en de 
BOKDV’s. ‘Nestfunctie’ wil zeggen dat jonge 
kinderen worden opgevangen in een ver-
trouwde omgeving. De ‘webfunctie’ houdt in 
dat een aantal activiteiten wordt aangebo-
den in samenwerking met andere organisa-
ties uit de buurt. Dat kunnen bijvoorbeeld 
sportverenigingen zijn, muziekacademies 
of culturele organisaties. Maar het kan 
evengoed gaan om externe organisaties die 
in de voorziening zelf activiteiten komen 
begeleiden.’

‘Bij de voorzieningen leven nog heel wat 
vragen en onzekerheden. Hoe moeten ze 
een dergelijke samenwerking concreet vorm 
geven? Welke rol spelen zij in die samenwer-
kingsverbanden? Is de nestfunctie niet te 
eng? Het is duidelijk dat IBO’s en BOKDV’s 
niet willen verworden tot pure coördinatoren 
van activiteiten buitenshuis, dat ze zich niet 
in een ‘kiss & ride-rol’ willen laten duwen. 
Het Platform heeft niet de indruk dat dit de 
bedoeling van het beleid zou zijn, maar we 
moeten er wel alert op blijven. De IBO’s en 
BOKDV’s willen de meerwaarde van hun 
eigen pedagogisch project niet verliezen.’ 

‘Er wordt nu op lokaal niveau al veel samen-
gewerkt, op vrijwillige basis. Voorzieningen 
die er zelf voor kiezen om vanuit dezelfde 
visie samen te werken, komen tot mooie 
resultaten. In de ene regio lukt dat al beter 
dan in de andere. Men moet op één lijn 
zitten, en dat is niet altijd evident, temeer 
omdat de context ook overal anders is. Een 
buitenschoolse opvang in een grootstad 
of een op het platteland, dat is een groot 
verschil.’

De bereidheid om samen te werken is er ze-
ker in de sector, maar volgens Barbara Devos 
is het wel belangrijk dat er geen samenwer-
kingsmodel wordt opgelegd van bovenaf. 
‘Het is beter om de samenwerking spontaan 
te laten groeien, op basis van vrijwilligheid.’ 
Verder hopen de voorzieningen ook dat ze 
niet zullen verdrinken in de regelgeving. 
‘Samenwerking mag niet leiden tot meer 
druk op de IBO’s en BOKDV’s.’

Vanuit het beleid heeft men de nest- en 
webfunctie oorspronkelijk geïntroduceerd 
als mogelijk antwoord op de vraag naar 
alternatieve activiteiten voor kinderen die 
geen extra kosten genereren. Volgens Barba-
ra Devos is het echter een misvatting dat die 
manier van werken goedkoper zou zijn. ‘De 
nest- en webfunctie zal hoe dan ook geld 
kosten. Het is een illusie te denken dat men 
de buitenschoolse opvang kan uitbreiden, 
professionaliseren en reorganiseren zonder 
bijkomende middelen in te zetten.’ 

Gezocht: begeleider 
buitenschoolse opvang
Tenslotte blijft het volgens het Vlaams 
Platform belangrijk om het beroep van 
begeleider aantrekkelijker te maken, want 
het tekort aan personeel blijft een pijn-
punt. ‘Er zijn op dit moment een 1.000-tal 
vacatures voor begeleiders in de buiten-
schoolse opvang. Ondanks het grote aantal 
werkzoekenden in Vlaanderen krijgen we 
die nauwelijks ingevuld. De sector kampt 
met een hoog personeelsverloop en veel 

schoolverlaters geven de voorkeur aan 
een job in een kinderdagverblijf of een 
andere zorgvoorziening. Daarom hebben wij 
onlangs de wervingscampagne ‘Mijn job, 
ook iets voor jou?’ gelanceerd, met de steun 
van Kind en Gezin en het Sociaal Fonds 
Vlaamse welzijns- en gezondheidsinstellin-
gen. De boodschap van de campagne wordt 
uitgedragen door 4 begeleiders – een man, 
een allochtone begeleidster, een zeer jonge 
en een meer ervaren collega – en de focus 
ligt op de positieve aspecten van de job: 
het speelse, het actieve en het creatieve, de 
belangrijke rol van begeleiders bij de opvoe-
ding en de ontwikkeling van kinderen, de 
flexibiliteit, de afwisseling, het feit dat men 
dicht bij huis kan werken, enzovoort.’

Behalve de nood aan méér personeel is er 
ook nood aan beter opgeleid personeel.  
‘Uit de nota “Werk maken van werk in de 
zorgsector” van minister Vandeurzen kun-
nen we opmaken dat het beleid nu begrepen 
heeft dat de sector nood heeft aan profes-
sionalisering, aan hogere kwalificaties en 
meer en betere opleidingen. De opleiding op 
de werkvloer zal altijd blijven bestaan en ze 
heeft haar nut zeker bewezen. We beseffen 
ook dat het voor de IBO’s en BOKDV’s niet 
makkelijk is om de huidige opleidingsnorm 
te behalen. Die bepaalt dat minstens 50% 
van het personeel de basisopleiding van 3 
maanden met succes moet hebben afge-
rond. Maar als we het beroep van begeleider 
willen opwaarderen, dan moeten we als 
sector de lat nog hoger durven leggen.’  <


